
 مع�اون وزي�ر جهاد كش�اورزي از تش�كيل 
كارگ�روه ملي س�ازگاري ب�ا خشكس�الي خبر 
داد و گف�ت: ۲۰۰ هزار حلق�ه چ�اه غيرمجاز در 
دولت نه�م و دهم حف�ر ش�ده و هم اكنون بيش 
از ۳۵۰ ه�زار حلق�ه چ�اه غيرمج�از در كش�ور 
وج�ود دارد، ضمن اينكه هم اكنون انس�داد اين 
چاه ها براي كش�ور معضل ش�ده است، معيشت 
عده اي ب�ه اي�ن چاه ها گ�ره خ�ورده و كنترل و 
مس�دود كردن اين چاه ها بسيار دش�وار است. 
براس��اس آمار طي يك دهه اخير، ميزان بارش هاي 
كشور كاهش و الگوي بارش ها نيز تغيير يافته است. 
ضمن اينكه يك زماني الگوي بارش كش��ور بيشتر 
برف بود، اما هم اكنون باران است، ميزان بارش بالاي 
۱۰ ميليمتر بود، اما در حال حاضر خيلي از بارش ها 
كمتر از ۱۰ ميليمتر و نفوذ عمقي كم ش��ده است؛ 
ضمن اينكه بارش هايي هم كه ت��ا عمق ۱۰ الي ۱۲ 
س��انتيمتری زمين نفوذ مي كنند در معرض تبخير 
هستند. از اين رو مديريت منابع آب و صرفه جويي در 
مصارف صنعتي و كشاورزي بيش از گذشته اهميت 
بيشتري دارد.  معاون وزير جهاد كشاورزي با ترسيم 
آخري��ن وضعيت چال��ش آب در كش��ور، تازه ترين 
اقدام��ات در حوزه مديري��ت مناب��ع آب در بخش 
كش��اورزي را در گفت و گو با مهر تشريح كرد و حفر 
چاه هاي غير مجاز در سال هاي اخير را فاجعه دانست 
و گفت: اينك��ه عده اي مدام مي گوين��د آب نداريم، 
مشكلي را حل نمي كند. به هر حال مديريت منابع 
آب هم در كشور ما مشكل داش��ته و هنوز هم دارد. 
يكي از دلايل آن هم حفر چاه هاي عميق غيرمجاز 
بوده اس��ت. بنده اعتقاد دارم »تنش آبي« در كشور 
شديد است و اينكه برخي از لفظ »بحران« استفاده 
مي كنند، اشتباه است.  علي مراد  اكبري افزود: امسال 
ميزان بارندگي نسبت به س��ال هاي گذشته حدود 
۵۰ درصد كاهش يافته است. هم اكنون در مناطقي 
مانند فارس، كرمان، سيستان و بلوچستان و يزد با 

مش��كلات كاهش بارندگي روبه رو هستيم كه همه 
جزو استان هاي پهناور كشور هس��تند. فقط وضع 
چند استان مانند اردبيل، آذربايجان غربي، آذربايجان 
شرقي، قسمتي از غرب كشور از جمله كردستان در 
اين زمينه مطلوب بوده و در ساير استان ها ميانگين 

ميزان بارش حدود ۵۰ درصد منفي شده است. 
معاون آب و خاك وزارت جهاد كش��اورزي تصريح 
مي كند: هم اكنون بي��ش از ۳۵۰ ه��زار حلقه چاه 
غيرمجاز در كشور وجود دارد، معيشت عده اي به اين 
چاه ها گره خورده؛ بنابراين كنترل و مسدود كردن 
اين چاه ها بسيار دشوار است، اما بايد اين كار انجام 
ش��ود، وزارت نيرو بايد تلاش خ��ود را در اين زمينه 
انجام دهد و همه دستگاه هاي مسئول نيز بايد به اين 

وزارتخانه كمك كنند. 
وي مديريت منابع آب كشور را مسئول حفر چاه هاي 
غير مجاز دانس��ت و گفت: علاوه بر حف��ر چاه هاي 
غيرمجاز، در سدسازي نيز اشتباهاتي صورت گرفته 
است.  اكبري معتقد است كه ۴۰ تا ۵۰ درصد چالش 
آبي كشور ناشي از عوامل طبيعي و ۵۰ درصد ناشي از 
عوامل انساني و مديريتي بوده است. اگر در مديريت 
آب تجديدنظر كنيم و همه دستگاه هاي مسئول نيز 

كمك كنند، مي توان به آينده اميدوار بود
  ايجاد كارگروه ملي سازگاري با خشكسالي

اكبري افزود: اگر در بح��ث مديريت آب تجديدنظر 
كنيم و همه دستگاه هاي مسئول نيز كمك كنند كه 
كار دشواري هم هست، مي توان به آينده اميدوار بود. 
ضمن اينكه به اعتقاد بنده نسل فعلي، مسئول ترين 
نسل كشور است و اگر اين نسل نتواند مشكل مذكور 
را حل كند و به نسل هاي بعد منتقل شود، قابل حل 
نخواهد بود؛ بنابراين همين حالا بايد تدابير جدي اي 

انديشيد. 
وي گفت: در حدود يك م��اه اخير نيز كارگروه ملي 
س��ازگاري با خشكس��الي و كم آبي در كشور شكل 
گرفته است كه وزراي جهاد كشاورزي، نيرو، صنعت 

و رئيس سازمان محيط زيست با هم در اين زمينه به 
اجماع رسيدند، طرح را به هيئت دولت ارائه كردند و 

آنجا به تصويب رسيده است. 
اكبري به اقدامات وزارت جهاد در اين زمينه اش��اره 
كرد و گفت: يك��ي از كارهايي كه ما مي توانيم انجام 
دهيم، توسعه روش هاي نوين آبياري مثل سامانه هاي 
ميكرو و آبياري باراني اس��ت كه ما بيشتر به سمت 
آبي��اري ميكرو مي روي��م؛ چراكه راندم��ان آبياري 
بالاي ۹۰ درصد است؛ در كنار آبياري ميكرو، از مالچ 
)پلاس��تيك( نيز براي جلوگيري از تبخير استفاده 

مي كنيم. 
وي در خصوص توس��عه ش��بكه هاي فرعي آبياري 
زهشكي افزود: توس��عه ش��بكه هاي فرعي آبياري 
زهكشي با استفاده از مجاري بسته )لوله( يكي ديگر از 
اقدامات ماست، قبلاً شبكه هاي روباز زياد كار مي شد، 
اما الان اين شبكه ها به دليل تبخير و نشت زياد اصلًا 
در دستور كار ما نيست، مگر اينكه پارامترهاي فني 
و مهندسي آن را تحميل كند. براساس بررسي هاي 
انجام شده، بيش از ۲۰۰ هزار كيلومتر نياز به اجراي 
انتقال آب با لوله داري��م، اگر بتوانيم اين كار را انجام 
دهيم، حداقل ۱۰ تا ۱۲درص��د از هدر رفت آب در 
بخش كشاورزي جلوگيري مي شود كه اين در قالب 

سيستم هاي كم فشار در دستور كار قرار دارد. 
 علاوه بر اين موارد، روي كشاورزي حفاظتي در كشور 
كار زيادي مي شود؛ امسال بيش از ۳۰۰ هزار هكتار 
در كشور كشاورزي حفاظتي انجام شده است. اخيراً 
نيز ما به اين مس��ئله ورود كرده ايم كه سيستم هاي 

آبياريمان را هوشمند كنيم.
  اكبري درباره تحويل آب مجازي به بخش كشاورزي 
گفت: يكي از موارد ديگري كه روي آن كار مي كنيم، 
بحث تحوي��ل حجمي آب اس��ت؛ يعني م��ا آب را 
به صورت حجم��ي از وزارت نيرو تحوي��ل بگيريم 
و در اختي��ار كش��اورزان قرار دهي��م. در اين زمينه 
نيز اقداماتي انجام ش��ده و با وزارت نيرو مذاكراتي 

داشته ايم، تعدادي پايلوت نيز براي اين كار تعريف 
شده است. اما بايد فراگير شود. حدود دو سال است 
كه اقدام در سطح وسيعي در حال انجام است و ما با 
وزارت نيرو در فاز نخست اين كار، براي ۱۰ ميليارد 
متر مكعب آب برنامه ريزي كرديم و در حال عملياتي 

كردن آن هستيم.  
وي تصريح كرد: در بحث آب مجازي نيز بايد گياهان 
آب بر را در دس��تور كار واردات و گياهان با مصرف 
آب كمتر را در دستور صادرات قرار دهيم؛ ما حدود 
۳۰ ميليارد متر مكع��ب واردات آب مجازي داريم و 
خروجي ما حدود ۵ ميليارد مترمكعب است؛ واردات 

ما شش برابر صادرات آب مجازيمان است. 
  راه اندازي بازارهاي محلي آب 

معاون وزير جهاد كشاورزي افزود: راه اندازي بازارهاي 
محلي آب مش��روط بر عدم تغيير كارب��ري اراضي 
كشاورزي اس��ت. بدين ترتيب كس��اني كه حق آبه 
دارند، مي توانند آب خود را ب��راي مصرف در بخش 
كشاورزي بفروشند، اما نبايد در جاي ديگري مانند 
صنعت وارد ش��ود؛ ضمن اينكه يكپارچه س��ازي و 

تجميع اراضي از ديگر برنامه هاي ماست. 
وي در پاس��خ به اينكه راهكار اي��ن وزارتخانه براي 
كاهش كشت گياهان آب بر چيست، افزود: يكي از 
برنامه هاي ما تغيير فصل است؛ به عنوان مثال چغندر 
گياهي آب بر اس��ت و قبلًا در بهار كشت مي شد، اما 
الان كش��ت آن به پاييز منتقل شده است. متوسط 
كش��ت چغندر قند از ۵۰ تن به ۷۰ ت��ن در هكتار 
رسيده كه دليل آن نيز تغيير فصل كشت، عمليات 
به زراعي و گس��ترش سيس��تم هاي نوين آبياري از 
ديگر اقدامات ماست. به اعتقاد بنده اگر در مناطقي 
مانند خوزستان، ايلام و كرمانشاه كه مستعد كشت 
چغندرقند هستند، چند كارخانه قند احداث شود، 
طي يكي، دو س��ال آينده در زمينه ش��كر خودكفا 
مي ش��ويم و حت��ي مي توانيم با همي��ن منابع آبي، 

صادركننده اين محصول نيز باشيم. 
وي در پاس��خ به برخ��ي منتق��دان خودكفايي در 
محصولات كش��اورزي گفت: اگر ما در محصولاتي 
مانند گندم خودكفا ش��ديم يا در محصولاتي مانند 
ش��كر و دانه هاي روغني به سمت خودكفايي پيش 
مي رويم، حتي يك هكتار نيز به سطح زيركشت آبي 
اين محصولات افزوده نشده، ضمن اينكه حدود ۵۰۰ 
هزار هكتار سطح زيركشت آبي كاهش يافته است. 
در واقع توسعه ما عمودي بوده است، نه افقي. مجموع 
اين اقدامات س��بب ش��ده طي پنج الي شش سال 
گذشته، به ميزان بهره وري آب حدود 6 درصد افزوده 
شده است. در اين مدت راندمان آبياري از حدود ۳۹ 

درصد به حدود ۴۴ رسيده است. 
وي مص��رف ۹۰ درصدي آب در بخش كش��اورزي 
را تكذيب كرد و افزود: بخش كش��اورزي حدود 6۵ 
درصد آب كشور را مصرف مي كند. وزارت نيرو اعلام 
كرد  ميزان آب هاي تجديد پذير كش��ور حدود ۸۸ 
ميليارد متر مكعب است كه از اين رقم، ۱۱ ميليارد 
مترمكعب از شمال كشور خارج مي شود، ۴ ميليارد 
مترمكعب از خوزستان، ۲ ميليارد مترمكعب در حوزه 
بوشهر و هرمزگان، ضمن اينكه 6 ميليارد مترمكعب 
آب ش��رب و ۲ ميليارد مترمكع��ب مصرف صنعت 
است، ۵ ميليارد مترمكعب تبخير و بيش از ۵ ميليارد 
مترمكعب براي توليد برق خارج از فصل و در پاياب 
قنوات استفاده مي شود كه جمع اين موارد حدود ۳۰ 
ميليارد مترمكعب است؛ بنابراين حدود 6۵ درصد آب 

در بخش كشاورزي مصرف مي شود. 
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 واردات 3میلیارد دلار
 کالاي مشابه تولید داخلي از ترکیه

كارشناس ارشد اقتصادي با اش�اره به نامگذاري امسال به عنوان 
حمايت از كالاي ايراني، به روند حضور كالاهاي مصرفي تركيه در 
بازار اشاره كرد و گفت: واردات كالاهاي مشابه داخلي متوقف شود. 
فيصل مرداسي در گفت وگو با مهر با تأكيد بر ضرورت حمايت از كالاهاي 
ايراني بدون هيچگونه پيش شرطي گفت: سال جديد از سوي مقام معظم 
رهبري با عنوان حماي��ت از كالاي ايراني نامگذاري ش��ده و مقام معظم 
رهبري، مردم را با تشويق مصرف كالاي ايراني  به تعصب نسبت به خريد 
كالا و خدمات داخلي همانند تعصب ورزش دوس��تان ب��ه تيم هاي مورد 
علاقه ش��ان توصيه كردند؛ اين در حالي است كه سياست تشويق مصرف 
كالاي ايراني، فقط در ايران مطرح نبوده و نيست، بلكه در كشورهاي ديگر 
از جمله امريكا نيز به عنوان اقتصاد اول جهان و رهبر دنياي سرمايه داري و 

تجارت آزاد، شعار خريد كالاي امريكايي همواره مطرح بوده است. 
به گفته كارشناس ارشد حوزه تجارت و اقتصاد، اگرچه هنوز مدت زيادي 
از مطرح شدن اين شعار نگذشته است؛ لكن قلم فرسايي صاحبان قلم آغاز 
شده و ترجيع بند عمده نوشته ها، تعيين پيش شرط براي توليدكنندگان 
داخلي است. در اين يادداش��ت ها و مقالات، تشويق مردم به خريد كالاي 
ايراني بدون الزام توليدكنندگان به ارتقاي كيفيت را بي معني و بي ثمر جلوه 
مي دهند؛ در حالي كه هيچ كس با ضرورت ارتقاي كيفيت توليدكنندگان 
مخالف نبوده و ش��كي نيس��ت كه توليدكننده ايراني هم بايد به محصول 
توليدي خود تعصب و غيرت داش��ته باش��د، اما به نظر مي رسد طرح اين 
موضوعات بيش از آنكه باعث افزايش كيفيت محصولات ايراني شود، باعث 
كاهش تعصب به خريد كالاي ايراني و بي اثر شدن چنين نامگذاري خواهد 
شد.  وي اظهار داشت: تصور بر اين است كه با افزايش مصرف كالاي ايراني 
و ارتقاي قدرت رقابت پذيري محصول داخلي، توليد كنندگان كشور امكان 
و فرصت بيش��تري براي ارتقاي تكنولوژي و بهبود كيفيت كالاهاي خود 
خواهند داشت. حتي طرح همين ش��عار و عمومي شدن آن، بارقه اميدي 
براي توليدكنندگان خواهد شد تا در پاسخ به اهتمام مردم به مصرف كالاي 
ايراني، توجه بيشتري به كيفيت محصول خود پيدا كنند. البته اين موضوع 
نافي ضرورت تلاش مديران وزارت صنعت، معدن و تجارت براي تحريك 
توليدكنندگان و الزام آنها به افزايش كيفيت توليدات داخلي نخواهد بود. 

اي��ن دانش آموخته مديري��ت راهبردي، معتقد اس��ت كه نه تنه��ا بايد از 
چنين فرصتي براي حمايت از كالاي ايراني بهره بيشتري برد و از تعيين 
پيش ش��رط كه باعث كاهش اثر آن و بي تفاوتي م��ردم در خريد كالاهاي 
خارجي خودداري كرد، بلكه بايد هر چه بيش��تر وجدان عمومي جامعه را 
در اين اقدام ملي حساس و بيدار نمود.  وي با بيان اينكه بررسي كالاهاي 
وارداتي به ويژه از كشور تركيه نش��ان مي دهد بخشي از كالاهاي مصرفي 
وارداتي از اين كشور، به وفور در ايران توليد و عرضه مي شود، خاطر نشان 
كرد: در ۱۱ ماهه سال ۱۳۹6 نزديك به ۳ ميليارد دلار كالا از كشور تركيه 
وارد ايران شده است كه در مقايسه با ميزان واردات در سال ۱۳۹۵ شاهد 
يك رشد دو رقمي هستيم؛ اين در شرايطي است كه اين آمار واردات رسمي 

است و شامل قاچاق كالا نمي شود. 
مرداس��ي ادامه داد: طبق همين آمار بيش از ۳۰ ميليون دلار محصولات 
شوينده بالاخص انواع ش��امپو و صابون از تركيه وارد كشورمان مي شود؛ 
در حالي كه س��رمايه گذاري هاي كلاني در حوزه توليد انواع ش��وينده ها و 
آرايشي بهداشتي در كشورمان صورت گرفته است و توليدكنندگان توانمند 
با برندهاي شناخته شده و با سابقه دهها سال فعاليت در كشورمان وجود 
دارند؛ در حالي كه با چنين وارداتي، ضربه سنگيني به توليد كنندگان ايراني 

و اشتغال جوانان وارد مي شود. 
وي اظهار داشت: اگر تا چند سال پيش وارد فروشگاه ها مي شديد، عمده 
كالاهاي عرضه  شده ساخت داخل بود؛ در حالي كه هم اكنون سوپرماركت ها 
مملو از كالاهاي خارجي به خصوص كالاهاي ترك هستند؛ بنابراين قابل 
پذيرش اس��ت كه براي حضور توليدكنندگان ايراني در ب��ازار تركيه بايد 
واردات از اين كشور را نيز پذيرفت و موافقت نامه هايي ترجيحي و تجارت 
آزاد در همين راستا به امضاي دو طرف مي رسد؛ لكن مهم است چه كالايي 

و با چه نرخي صادر مي كنيم و به جاي آن چه كالايي وارد مي شود. 
اين كارشناس ارشد حوزه تجارت و اقتصاد خاطر نشان كرد: اگر قرار باشد 
عمده كالاي صادراتي كشورمان مواداوليه و بخش اندكي كالاهاي واسطه اي 
باش��د و در عوض كالاي مصرفي و نهايي مانند پوش��اك، موادبهداش��تي 
و آرايشي و ش��وينده وارد كشورمان شود كه كالاي مش��ابه داخلي دارد، 
منافع ملي ما تأمين نخواهد شد. حال سؤال اينجاست كه آيا واقعاً كيفيت 
محصولات ايراني و برند هاي معروفي كه دهها سال سابقه فعاليت دارند و 
اكنون به لطف سوء مديريت واردات، در سطح بازار مصرف داخلي حضور 

كم رونقي دارند، نياز مصرف كننده ايراني را برآورده نمي كند؟
وي افزود: در نهايت، وقتي يك خانواده با تنگناهاي مالي مواجه مي شود، 
هزينه هاي خود را كاهش مي دهد تا دخل با خرج هماهنگ شود؛ بنابراين 
پدر و مادر خانواده فرزندان را به مصرف درست و قناعت تشويق مي كنند. 
همين سياست در كلان كشور هم بايد اجرايي شود؛ به اين معنا كه وقتي 
نرخ بيكاري جوانان كشور بالاست، وقتي منبع ارزي كشور محدود است، 
منطقي اس��ت مردم به مصرف كالاهاي ايراني و مديريت نيازها و سلايق 
خود توجيه و تشويق شوند و نبايد از اين حقيقت غافل ماند كه بزرگ ترين 
مصرف كننده در كشور دولت و ساير قوا هستند و اولين اقدام اساسي و به 

دور از هرگونه شعارگرايي بايد از حاكميت آغاز شود. 

چرا سکه گران شد؟
عضو هيئت مدي�ره اتحادي�ه طلا و جواه�ر تهران معتقد اس�ت 
افزاي�ش قيم�ت ط�لاي جهان�ي و قيم�ت ارز مهم تري�ن دلايل 
جهش قيمت س�كه در ايام نوروز بوده و انتظ�ار مي رفت با توجه 
به كاهش تقاض�ا و مق�داري كاهش التهاب�ات در ب�ازار قيمت ها 
تعديل ش�ود، ول�ي در ش�روع س�ال جدي�د همزمان ب�ا جنگ 
تج�اري امري�كا و چي�ن ارزش دلار به ش�دت كاهش پي�دا كرد. 
قيمت سكه در تعطيلات نوروز به شكل بي سابقه اي افزايش پيدا كرد و 
در شرايطي كه پيش از عيد قيمت سكه تمام يك ميليون و 6۰۰ هزار 
تومان بود، در اواس��ط عيد به يك ميليون و ۷۰۰ هزار تومان رسيد و 
بعد از آن تا يك ميليون و ۷۴۰ ه��زار تومان هم بالا رفت. اين اتفاق در 
شرايطي افتاد كه پيش بيني ها بر خلاف اين روند بود و با توجه به نيمه 
تعطيل شدن بازار انتظار براي افزايش قيمت ها وجود نداشت. در اين 
خصوص محمد كش��تي آراي در گفت وگو با ايس��نا، به تشريح دلايل 
افزايش قيمت سكه پرداخت و اظهار كرد:  جنگ تجاري امريكا و چين 
كه به كاهش ارزش دلار منجر شد، باعث شد كه قيمت جهاني طلا با 
افزايش مواجه شود؛ به طوري كه هر اونس به هزار و ۳۴۷ دلار رسيد كه 
اكنون به حدود هزار و ۳۳۰ دلار رسيده، اما همچنان در نوسان است. 
از طرفي در ايام عيد با توجه به تعطيلي واحدها و نبود قيمت رس��مي 
قيمت ارز افزايش پيدا كرد و همزماني اين دو عامل يعني افزايش قيمت 
جهاني و افزايش قيمت ارز باعث شد كه قيمت سكه نه تنها كاهش پيدا 
نكند، بلكه با افزايش همراه شود.  كش��تي آراي تصريح كرد: از طرفي 
در شرايطي كه عرضه در بازار خيلي زياد نبود، قيمت سكه تمام به يك 
ميليون و ۷۴۰ هزار تومان افزايش پيدا كرد، همچنين انتظار مي رفت 
كه بعد از تعطيلات عيد حباب نيم س��كه، ربع سكه و سكه گرمي كم 
شود، اما اين اتفاق نيفتاد و به دليل تقاضايي كه در بازار وجود داشت و 
عدم عرضه كافي قيمت اين سكه ها هم افزايش يافت.  كشتي آراي اضافه 
كرد: همچنان قيمت هاي فعلي پا برجا است و قيمت انواع سكه كاهش 
چشمگيري نداشته و با توجه به اينكه روز شنبه قرار است مجدداً بانك 
كارگشايي س��كه حراج كند، اين انتظار وجود داشت كه در آخر هفته 

قيمت سكه مقداري كاهش پيدا كند، اما اين اتفاق نيفتاد. 

 شرکت ها را ورشکسته جلوه مي دهند
 تا خصوصي نشوند!

 ي�ك عض�و كميس�يون برنام�ه و بودج�ه مجل�س گف�ت: 
برخ�ي رانت ها دست به دس�ت ه�م دادند ت�ا ش�ركت هاي مورد 
واگ�ذاري را س�ودده جل�وه ندهن�د و ش�ركتي ورشكس�ته 
نش�ان دهند ت�ا داوطلب�ي ب�راي خري�د ش�ركت پيدا نش�ود. 
ع��زت الله يوس��فيان ملا در مصاحبه با راديو نخس��تين چال��ش در امر 
خصوصي سازي را شامل مزاحمت هاي پيش روي برون سپاري عنوان كرد 
و افزود: قانون اساسي در ابتداي آغاز به كار نظام تشخيص داد كه دولت 
تنها بايد كارهاي حاكميتي انجام دهد و تصدي گري با مردم باشد. وي با 
ذكر اين نكته كه دولت هيچگاه تاجر خوبي نمي شود، ادامه داد: اين اصل 
در قانون اساسي رعايت ش��د و بايد اتفاق مي افتاد، ولي اولين مزاحمت 
تركيب بندي واحدهايي است كه بايد واگذار شوند كه شامل عالي ترين 
مقام اين ش��ركت ها تا دون پايه ترين مقام است و هيچ يك راضي به اين 
خصوصي سازي نيستند. يوسفيان ملا ايجاد احساس عدم امنيت شغلي 
را از ديگر مشكلات پيش روي خصوصي سازي برشمرد و افزود: همين نظر 
از سوي مدير عامل شركت ها مطرح مي شود و ادعا مي كنند افرادي كه از 
بيرون مجموعه وارد حوزه خصوصي سازي مي شوند، مشخص نيست او 
را بر سر پست مديريت خود نگه دارند يا خير. اين نماينده مجلس گفت: 
اين افراد به گونه اي ش��ركت را جلوه مي دهند كه مش��تري پيدا نكند و 
همين مسئله در ابعاد مختلف ادامه مي يابد و متأسفانه اين مزاحمت ها 
در همه جا ديده مي شود؛ همچنين واگذاري ها با رانت هايي همراه بوده و 
همه دست به دست هم مي دادند تا شركت هاي مورد واگذاري را سودده 
جلوه ندهند و شركتي ورشكسته نش��ان دهند تا داوطلبي براي خريد 
شركت پيدا نشود. يوسفيان ملا اذعان داشت: همچنين شاهد واحدهايي 
بوديم كه بعد از واگذاري مجدداً بازگش��تند. به عن��وان مثال كارگران 
كارخانه نيشكر هفت تپه در تحصن خود مقابل فرمانداري و استانداري 
مي خواهند اين شركت دوباره به حاكميت دولتي واگذار شود و متأسفانه 

اين اتفاق براي برخي شركت ها در كشور افتاده است.

بع�د از انتش�ار نام�ه اعتراض�ي وزي�ر 
جهادكشاورزي به جهانگيري و درخواست 
ب�راي افزايش ۵۰ درصدي حق�وق كاركنان 
اي�ن وزارتخان�ه، برخ�ي كارشناس�ان در 
دومين�ووار  بازگش�ت  خط�ر  خص�وص 
حقوق ه�اي نجوم�ي هش�دار مي دهن�د. 
در حالي كه با شروع سال ۹6 موضوع حقوق هاي 
نجومي رفته رفته به دس��ت فراموش��ي سپرده 
شد، به نظر مي رسد برخي دستگاه هاي دولتي 
همچنان به دنبال افزايش حقوق همه كاركنان 
خود هس��تند. پدي��ده اي كه به نظر مي رس��د 
كمرنگ شدن حساسيت هاي عمومي گسترش 
آن را در بين دستگاه هاي اجرايي سرعت خواهد 

بخشيد. 
۲۷ اسفندماه سال قبل خبرگزاري تسنيم اقدام 
به انتشار س��ندي كرد كه بر اساس آن هيئت 
دولت مج��وز افزايش ۵۰ درص��دي امتيازات 
همه كاركنان س��ازمان مالياتي را صادر كرده 
بود. نكته جال��ب اينكه اين مصوب��ه بر خلاف 
س��اير مصوبات هيئت دول��ت از طريق درگاه 
اطلاع رساني معاونت حقوقي رياست جمهوري 
نيز منتشر نشده بود. تاريخ صدور مصوبه مورد 
اشاره ۱۹ اسفند ماه است كه بر اساس پيشنهاد 
س��ازمان اداري و اس��تخدامي و تأييد شوراي 
حقوق و دستمزد، هيئت دولت مجوز افزايش 
۵۰ درصدي امتيازات حق��وق و مزاياي تمامي 

كاركنان سازمان مالياتي را صادر كرد. 
نكت��ه جالب تر اينك��ه هم��ان روز )يعني ۲۷ 
اس��فند ماه( و با رسانه اي ش��دن مجوز دولت 
براي افزاي��ش ۵۰ درصدي امتي��ازات حقوق 

كاركن��ان س��ازمان ماليات��ي، حجت��ي، وزير 
جهاد كش��اورزي نيز در نام��ه اي گلايه آميز به 
معاون اول رئيس جمهور مطالبه افزايش حقوق 
۵۰ درصدي كاركنان اي��ن وزارتخانه را مطرح 
مي كند. بر اس��اس نامه حجتي در زمان دولت 
دهم مجوز افزاي��ش حقوق كاركن��ان وزارت 
كش��ور و وزارت دادگس��تري صادر شده بود، 
اما در پايان س��ال ۹6 هيئت دولت تنها مجوز 
افزايش حقوق س��ازمان مالياتي را صادر كرده 
است. وزير جهادكش��اورزي نيز با اين توجيه 
كه كاركنان وزارت جهاد وظيفه تأمين امنيت 
غذايي كش��ور را بر عهده دارند، درخواس��ت 
افزاي��ش ۵۰ درصدي امتي��ازات فصل دهم را 

مطالبه كرده است.
  از اين رو برخ��ي كارشناس��ان از جمله احمد 
توكلي اعتق��اد دارند ب��ا افزاي��ش حقوق ۵۰ 
درصدي يكي از س��ازمان ها خطر درخواس��ت 
دومينو وار وزارتخانه هاي مختلف براي افزايش 
امتيازات حقوق و دستمزد وجود دارد و به اين 
ترتيب ممكن اس��ت اين بار پديده حقوق هاي 
نجومي در سايه مجوزهاي قانوني هيئت دولت 
تكرار ش��ود. به نظر مي رس��د در سايه كمرنگ 
شدن حساسيت هاي عمومي از بحث حقوق هاي 
نجومي امكان بازگشت اين پديده در آينده دور 

از ذهن نباشد.
 بر اين اساس لازم است هيئت دولت و سازمان 
اداري و اس��تخدامي به وعده خود در خصوص 
عمل به حكم ماده ۲۹ قانون برنامه ششم توسعه 
و رونمايي از س��امانه حقوق و دستمزد مديران 

در فروردين ۹۷ پايبند باشد. 

 احتمال بازگشت دومينووار حقوق هاي نجومي
 در قالب مصوبات افزايش حقوق سازمان ها

   خبر

ميلاد اسماعيلي| ايسنا

بي استريت: اختلافات منطقه اي ايران و عربستان 
توافق کاهش عرضه اوپك را تهديد مي کند

از آنجايي كه ايران و عربس�تان دو عضو مهم اوپك هس�تند، به نظر 
مي رسد تش�ديد اختلافات منطقه اي دو كش�ور طي ماه هاي گذشته 
تمديد اج�راي توافق اوپ�ك را در هال�ه اي از ابهام قرار داده اس�ت. 
به گزارش فارس به نقل از بي اس��تريت، تش��ديد اختلاف بين عربستان و 
ايران ابهامات درباره احتمال تمديد اجراي توافق كاهش عرضه نفت اوپك 
را افزايش داده است. با گذشت حدود يكسال و اندي از اجراي توافق كاهش 
عرضه نفت اوپك و ديگر كش��ورهاي توليدكننده نفت، تشديد اختلافات 
بين دو رقيب منطقه اي ادام��ه اجراي آن را با تهديد مواجه كرده اس��ت.  
هم اكنون هيچ راه حلي براي حل مش��كل ايران و عربستان بر سر موضوع 
حمله س��عودي ها به يمن وجود ندارد و همين امر مي تواند تهديدي براي 
توافق اوپك باشد. هم اكنون برخي كارشناسان شك دارند كه توافق اوپك 
پس از نشست ماه ژوئن سال جاري تمديد شود.  اوايل سال جاري نيز برخي 
كارشناسان بازار نفت و بانك هاي بزرگ هشدار دادند كه براي برخي اعضاي 
اين توافق، بالا رفتن قيمت نفت خيلي مطلوب نيس��ت. روس��يه يكي از 
طرف هايي است كه چندان تمايلي براي بالا رفتن قيمت نفت ندارد؛ چراكه 
اقتصاد اين كش��ور صادرات محور بوده و پايين بودن قيمت نفت به پايين 
بودن ارزش روبل اين كشور منجر ش��ده و با پايين بودن قيمت صادراتي 
تقاضا براي كالاهاي اين كش��ور پابرجا خواهد ماند. ه��م اكنون اختلاف 

روزافزون رياض و تهران مي تواند مشكل بعدي توافق اوپك باشد. 


